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 بسم الّل 
ّ

  ارّ
ّ

 حیمحمن ارّ

  فایل نوشتاری دوره آموزش عمومی امر به معروف و نهی از منکّ

" انسان مصلح"  استاد علی تقوی

 جلسه ششم: برکات انجام و عواقب ترک
 

 درباره عواقب ترک امر به معروف و نهی از منکر و برکات انجامش

ان شاءالله صحبت کنیم بنا داریم   

 

 عزیزان در متون دینی ما، در قرآن کریم، احادیث اهل بیت و فرمایشات بزرگان دین 

 در رابطه با عواقب ترک امر به معروف مطالب متعددی ذکر شده

 

:که اگر امر به معروف و نهی از منکر نکنیم  

!این بلاها سرتون میاد، خلاصه این عُقوبت ها در انتظارتونه   

عواقبِ سختِ مادی و معنوی! در دنیا و در آخرت!ت ها، دَّت و حِاین شدّ   

 

 همینطور برکات انجام امر به معروف و نهی از منکر

در آیات و روایات و فرمایشات بزرگان دین به کرَّات به چشم می خوره   
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:که اگر امر به معروف و نهی از منکر بکنید   
 
 

در دنیا و در آخرت چه ثواب ها، چه اَجرها،   

چه پاداش های مادی و معنوی بزرگی در انتظار شماست.   
 

 واقعاً زمان به ما اجازه نمیده که بخوایم همه ی این ها رو تک تک بحث کنیم و بخونیم و ببینیم،

ختصر و تیتر وار عرض خواهیم کرداما برخی از مهمترینش رو خدمت شما ان شاءالله خیلی مُ   

 

 ابتدا به عواقبِ ترک امر به معروف و نهی از منکر می پردازیم:

 اولین عُقوبتِ ترک امر به معروف و نهی از منکر این است که بدونیم 

 *ما با عقوبتِ ترکِ یک واجبِ مهم که جزء فروع دین است مُواجه خواهیم شد!

 گناه کبیره برای ما نوشته خواهد شد 

 و در واقع در گناه دیگران که دیدیم و نهی نکردیم شریک هستیم

 حالا اون گناه می تونه یک فعل حرامی باشه یا ترکِ یک فعل واجبی باشه!

 که امرِ به اون معروف نکردیم یا نهی از اون منکر!

 

 *قیامت برای ما سخت خواهد شد

  خودمون مُرتکب نشدیم شریک هستیم! چون در خیلی از گناهانی که

و نهی از منکر نکند،به اِستناد روایاتی که می فرماید کسی که امر به معروف   

شریک در گناه دیگران است   
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 أَوْ عَلَیْهِ دَلَّ أَوْ بِسُوءٍ أَمَرَ مَنْ وَ شَرِیکٌ فَهُوَ بِهِ أَشَارَ أَوْ خَیْرٍ عَلَى دَلَّ أَوْ مُنْکَرٍ عَنْ نَهَى أَوْ بمَِعْروُفٍ أَمَرَ مَنْ

 بِهِ أَشَارَ أَوْ عَلَیْ شر دَلَّ مَنْ وَ شَرِیکٌ )او رَضا بِه( فَهُوَ بِهِ أَشَارَ أَوْ خَیْرٍ عَلَى دَلَّ مَنْ)شَرِیکٌ فَهُوَ بِهِ أَشَارَ

(شَرِیکٌ )او رَضا بِه( فَهُوَ  

:عزیزان در روایات داریم  

  *که کسی که امر به معروف و نهی از منکر نکنه، در روز قیامت

 به شکل خوک یا به شکل بوزینه محشور میشه و از قبر خودش بیرون میاد
 

اقوام پیشین که، از بنی اسرائیل اون هایی کهالبته این در قرآن کریم هم آمده،   

قرآن می فرماید: نسبت به گناه سکوت کردند، امر به معروف و نهی از منکر نکردند،   

خَاسِئِینَ  قِرَدَةً کُونُوا لهَُمْ َقُلْنَا  

  !رانده شده تبدیل بشیدامر کردیم به اون ها که مَسخ بشید به صورت بوزینگانی 

 و بدونیم که در روز قیامت خدایی نکرده، خوک محشور نشیم! 

 خدایی نکرده میمون، بوزینه محشور نشیم!
 

 *یکی دیگر از تَجَسُّم ها در روز قیامت، بد بوترینِ افراد هست

به شکل در واقع بوگَندو ترین افراد، کسانی که امر به معروف نکنند، نهی از منکر نکنند،  

در قیامت محشور میشن این ها! بدبوترین افراد و تعََفُّن آورترین اشخاص  

 ولُو اینکه از اُمّت پیامبر اسلام باشند، به ظاهر یک اسلامی هم آورده باشند،

نماز و روزه ای هم انجام بِدَن!   



4 
 

 تسلطِ اَشرار*

 امر به معروف و نهی از منکر است ترک جزء عُقوبت های عزیزان طبق احادیث 

 ما مُکرَّر در مُکرَّر در روایاتمون داریم

:از رسول خدا، از امیر المومنین، از امام رضا علیه السلام که می فرمایند که   

اگر امر به معروف و نهی از منکر نکنید،    

شِرَارَکُمْ! عَلَیْکُمْ اللَّهُ لَیُسَلِّطَنَّ  

شِرارُکُم! علیکم فُـیوَلّی  

شِرَارُکُمْ! عَلَیْکُمْ لَیُسْتعَْمَلَنَّ  

 امر به معروف و نهی از منکر رو ترک نکنید که اَشرار میان بر شما مُسلَّط میشن

بر شما ولایت پیدا می کنند، آقای شما میشن   

رو از سَرِ ما بردار! شرارخدایا این اَ بعد در واقع کار به جایی میرسه که هر چقدر دعا کنید که   

 دیگه دعاها هم مستجاب نمیشه

  :پس اجازه بدید همین جا گُریز بزنم و عرض کنم هم تسلُّطِ اَشرار و هم

  *عدمِ اِستجابتِ دعا جزء عُقوبت های تَرکِ امر به معروف و نهی از منکره!

!نمیشهخیلی مهمه ها! بعضیا هِی دعا می کنن خدایا چرا دعاهای ما مُستجاب   

 یکی از مهمترین موانعِ استجابت دعا، این "یکی اَزَم" احتیاطاً دارم میگم،

  بلکه بگیم شاید "مهمترین" مانعِ استجابتِ دعا، ترک امر به معروف و نهی از منکر هست در روایات.
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  "ایراننابودی نظام جمهوری اسلامی "نتیجه ی این تسلُّطِ اَشرار طبیعتاً در کشورِ ما خواهد شد 

 خدایی نکرده! نابودی نظام یاقوت و جایگزین شدن نظام طاغوت!

نابودی نظام توحید، در هر کشوری، در هر مملکتی و جایگزین شدن نظام کفر و شِرک!   

 *ذلیل شدن و قَهرِ خدا در روایات آمده که جزء عقوبت های 

 ترک امر به معروف و نهی از منکر است

اللّهُ خَذَلَهُ خَذَلهَُما مَنْ وَ اللّهُ اَعَزَّهُ هُما نَصَرَ مَنْ امام باقر علیه السلام فرمودند:   

امر به معروف و نهی از منکر دو واجبِ خدا، دو مخلوقِ عزیز خدا هستن،***  

هر کس آن دو را یاری کند، خدا او رو عزیز می کنه   

!***و هر کس آن دو را رها کند، ذلیل کند، خدا اون کس رو ذلیل می کنه   
 

حالا اون کس می تونه اَهالی یک شهر باشه، اهالی یک کشور باشه، اُمَّتِ یک پیامبر باشه!   

 اگر امر به معروف و نهی از منکر رو رها کردیم، خدا رهامون می کنه!
 

اللّهُ خَذَلَهُ خَذَلهَُما مَنْ   

می شیم، از ماست که بر ماست!ذلیل   

 از اون طرفش هم بود البته

اَعَزَّهُ هُما نَصَرَ مَنْ   

 اُمَّت میخواد عزیز بشه، اُمَّت میخواد یاریش کنُه خدا،

باید او ابتدا خدا رو یاری کُنه، امر به معروف و نهی از منکر رو یاری کنُه   
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 *قَهرِ خدا

در روایات بسیار داریم اگر اُمَّتی امر به معروف و نهی از منکر ترک کردند،   

!خودش رو بر اون ها نازل خواهد کرد خدای متعال با اون ها قهر می کنه و عذابِ   

 بزرگواران یکی دیگر از عقوبت ها و هشدارهایی که ما باید بهش توجه کنیم 

:نیم وگرنه بهش دچار خواهیم شدو امر به معروف و نهی از منکر رو ترک نک  

 * اسِتحاله ی فرهنگی هست

*جابجا شدن معروف و منکر هست*  

 عادی شدن گناه هست

 ببینید، گناه اول عادی میشه، بعد تبدیل به ارزش میشه!

 لذا نفوذ فرهنگی رُخ میده، اِستحاله ی فرهنگی رُخ میده

 در واقع باورها دگرگون میشه، باورها عوض میشه

شما فکر می کنید می بینیدالآن   

ارزش ها یک چیزهای دیگه ای بشه! ،آقا ما یک روزی انتظار داشتیم   

 چرا الآن یه کارای دیگه ای شده ارزش؟ 

در ذهن مردم! ،یه چیزای دیگه ای ارزش تلقی میشه در باورهای مردم  

 وقتی امر به معروف و نهی از منکر نکنیم،

  ، بدی نهی کننده نداشته باشه،کُننده نداشته باشه وقتی در یک جامعه ای خوبی، دعوت 

 کم کم جایِ بدی و خوبی تو ذهن مردم، تو باور مردم عوض میشه و این خیلی خطر بزرگیست!
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 *امر به معروف و نهی از منکر نَکُنی، بزرگوار،

  کم کم به صورت یه آدمِ منُزوی درمیای!

الْأحیاءِ بَینَ مَیِّتٌ : ی بی خاصیتبه فرموده ی امیرالمومنین به صورت یک مُرده   

 یه آدمِ مُنفعلِ گوشه گیره، مُنزویِ بی اثرهِ....
 

 تقریباً شما دارید یادِ اسلامِ مُتِحَجِّر می اُفتید ها!

 اسلامِ آمریکایی دو شاخه داره دیگه:

 یکیش اسلامِ مُتِحَجِّر و گوشه گیر و منزوی

که همش پیش خدا نماز می خونهرده ای و در واقع یه آدم گَردن کَج کَ   

!و ولی مُنفعل است، اثرگذار نیست، اثرپذیر است   
 

 * امر به معروف و نهی از منکر نکنیم، کم کم قلبمون سنگ میشه!

از بی تفاوتی به سنگ دلی و قِساوتِ قلب خواهیم رسید!   
 

 * امر به معروف و نهی از منکر نکنیم، امام زمانمون رو تنها گذاشتیم!

اونایی که اِدعّا دارن منتظر ظهور امام زمان هستن خوب گوش بدن!   

  یاری کردنِ امام زمان و یاری کردن دینِ خدا با امر به معروف و نهی از منکره!

!یه عده میخوان فقط بعد از ظهور امام زمان یاور اون حضرت باشند  

نخیر، اون کسانی یاور حضرت خواهند بود بعد از ظهور،    

نقش ایفا کنند با امر به معروف و نهی از منکر صلاح جامعه مُصلح باشند،از ظهورش هم در اِ که قبل  
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!امر به معروف و نهی از منکر نمی کنه، داره خون می کُنه دلِ امام زمان رو که کسی  

  !نه به امام زمان خودشداره توهین می کُ داره سیلی میزنه به صورت حضرت زهرا، 

ی امام حسین تو برای امر به معروف و نهی از منکر رفتی شهید شدی، که اِ خودش!به امام حسین   

 منم زیارت عاشورا می خونم، گریه می کنم، 

 همه ی این کارای خوب رو برات انجام میدم، هیات میرم

ولی هدفت رو انجام نمی دم!   

ا خشم بگیره!بترسیم از خشم خدا که بخاطر توهین به اهل بیت علیهم السلام خدا به م  
 

 * امر به معروف و نهی از منکر نکنیم، رزق و روزی کم میشه عزیزان!

 در روایات داریم، معصوم علیه السلام می فرماید:

 مردمی که گناه جوانی را ببینند، گناه نوجوانی را ببینند و او را ادب نکنند،

ن، دَامر به معروف و نهی از منکر نکنند، تذکر به او نَ   

!متعال رزق و روزیِه همه ی اون ها رو کاهش میدهخدای   
 

 رزق و روزی هم همش پول نیستا! رزق مادی و رزق معنوی!

 می بینی دیگه توفیقِ نماز شب خوندن از دستت رفت!

دیگه نمی تونی بری هیات، دیگه نمی تونی....   

 امر به معروف و نهی از منکر نکنیم، رزق مادی و رزق معنوی مون کم میشه!

 برکات هم از رزق هامون میره!

 ببینید، یکی خودِ ماهیتِ رزقه )مادی و معنوی(؛ یکی برکت داشتنِ اون رزقه!



9 
 

 

 معصوم علیه السلام فرموده، اشتباه نکنم روایت از پیامبر صلی الله علیه و آله و سلم هست

که می فرماید که:   

معروف و نهی از منکر می کنند،اُمَّتِ من در خیر و خوشی هستند تا زمانیکه امر به   

ذلک یفْعَلوا لم فإذا تا زمانیکه در خوبی ها همدیگر ور تشویق می کنند، دعوت می کنند   

البرکاتُ منهم نُزِعَتْ هنگامی که رها کنند امر به معروف و نهی از منکر رو  

لبرکاتاَ"تمام برکت ها اَزَشون برداشته میشه، اَزَشون کَنده میشه   "

 برکت از وقتشون میره، برکت از مالشون میره، برکت از نسل و فرزندان و اولادشون میره، 

 برکت از کار و شغلشون میره، برکت از خوشی زندگیشون میره

 

السماء فی لا و الارضِ فی ناصِرٌ لهم یکن لم و بعضٍ علی بعضهُم سُلِّطَ و بعد می فرماید:  

شد، از دنیا و آخرتشونوقتی برکت از زندگی هاشون برداشته   

آسمان!و نه در  زمینهیچ اَحَدی دیگه نمی تونه این ها رو یاری کنُه، نه در   

 

 چرا برکت داره از زندگیا میره؟ 

 بخاطر ترک امر به معروف و نهی از منکر!

 

  !*فرمودند کسی که رِبا بده و رِبا بگیره، خدا رو به جنگ طلبیده

یه مصداقش رِباست، جنگ با خدا جالبه عزیزان بدونید شبیه این رو ما در احادیث داریم   

 یه مصداقش ترک امر به معروف و نهی از منکره!
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 *سکوت در برابر گناه، یعنی جنگِ با خدا!

 رسول خدا فرمودند:

 یا امر به معروف و نهی از منکر رو انجام بدید )تذکر بدید به همدیگه(

  یا خودتون رو برای جنگ با خدا آماده کنید!

 پناه بر خدا

 اگر امر به معروف و نهی از منکر نکنیم:

 *عذاب عمومی نازل می شود
 

 امیرالمومنین می فرماید که:
 

 سزاوار است که منِ علی، خوبانِ شما رو، مومنین شما رو،

به گناهِ گناهکارانتون عذاب کنم و مجازات کنم!   
 

 چرا؟

***بخاطر اینکه شما گناه این ها رو می بینید و نَهیِشون نمی کنید***  
 

 خدای متعال هم همینطور است می فرماید:
 

 خدا عُموم رو عذاب می کنه،

  ،خوب ها رو حتی عذاب می کنه بخاطر گناه گناهکاران 

خوب ها گناه این ها رو ببینند و نهی از منکر نکنند اگر  
 



11 
 

 عزیزان اگر امر به معروف و نهی از منکر نکنیم در روز قیامت 

 خودِ ذاتِ اَقدسِ الله، شخصاً مُحاکمه خواهد کرد*
 

 رسول الله می فرمایند:

 

 خدای متعال بازخواستتون می کنه!

کَذا  و کذَا رَاَیتَ اِذا مَنَعَک ما میگه:   

منکر نکردی؟ا نهی از چی مانعِ تو شد که دیدی فلان گناه رو امّ  

 

   خفِتُ رَبِّ: قال

میگه خدایا ترسیدم   

 

 پروردگار می فرماید:

تَخاف اَن احََقُّ کُنتُ اَنا  

 من شایسته بودم از خشم من بترسی

 

از این ترسیدی که یه به تو چه بهت بگه؟   

 البته حالا ملاحظه ی مفسده و خطر و ضرر باید بشه در جای خودش

اینو تو شرایط و احکام بحث کردیم   
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 *اگر امر به معروف و نهی از منکر نکنیم، از "مِنّا" اِخراج می شیم

چیه عزیزان؟ مِنّا  

 در یه سری روایات ما داریم، اهل بیت، پیامبر، می فرمایند که:

کَس از ما نیست! نفلان کَس از ماست، فلا   

***.از ماست اگر کسی این عمل خوب رو انجام داد، این***  

 سَلمانُ مِنّا اَهلُ البیت، سلمان از ما اهل بیت است
 

.هست، از ما هست "مِنّا"یک مصادیقی رو داریم گفتن کسی این کارو انجام داد این   
 

 ***یه جاهایی "لیس مِنّا" داریم تو روایات!***

!لَیس منّا کسی که فلان کارو کرد،  

!این از ما نیست، این از ما اهل بیت نیست   

 از ما نیست دیگه حالا خیلی...، نمی گیم کافره ولی از ما نیست، از پیامبر نیست!
 

 یکیش این است رسول خدا فرمودند:

لْمُنْکَرِلَیْسَ مِنَّا مَنْ لَمْ یَرْحَمْ صَغِیرَنَا وَ لاَ یُوَقِّرْ کَبِیرَنَا وَ لَمْ یَأْمُرْ بِالمَْعْرُوفِ وَ لَمْ یَنْهَ عَنِ اَ  

 از ما نیست کسی که به کوچکترهای ما احترام نذاره، گرامی نداره اون ها رو،

بزرگترهای ما رو، پیرمردها، پیرزن های اُمّت ما رو تکریم نکنه    

 و امر به معروف و نهی از منکر نکنه!

 *کسی که امر به معروف و نهی از منکر نکنه از ما نیست*
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باب خدمتتون عرض کنمو آخرین موردی که در این   

از عقوبت های ترک امر به معروف و نهی از منکر این است که:   

 اجازه بدید حدیثش رو بگم
 

پیامبر خدا نشسته بودند، یک شاخه ی درختی به دست گرفته بودند و با تیغ،    

صاف می کردند با شمشیرشون داشتن این شاخه ی درخت رو می تراشیدند،  

عده ای از اصحاب اونجا بودند، که عصا بشه و عصایی درست کنند دستشون بگیرند؛   

رسول خدا فرمودند:    

اگر نکردید، خدا پوستتون رو می کَنه! باید حتماً امر به معروف و نهی از منکر کنید،  

 همونطور که من دارم پوست این چوب درخت رو می کَنم که عصا بشه دستم بگیرم!

 

ا جزو کسانی باشیم که خدا به ما خشم بگیره و پوست ما رو  بخواد بِکَّنِهخدا نکنه م  

 البته این تعبیر، از ماست که بر ماست!

 خدا ظالم نیست، خدا خشم بیجا به کسی نمیگیره؛ 

 در واقع اون سکوت ما باعثِ این بلاها میشه که عکس العملِ سکوت ما هست این بلاها

وگرنه اینکه خدای متعال خدایی نکرده بخواد به کسی ظلم کُنه، به کسی خشم بیجا بگیره، نه!   

 اینکه خدا پوستتون رو می کَّنه یعنی خلاصه پدرتون در میاد،

یعنی بالاخره بلاهایی که حَقِّتونه بر سرتون خدایی نکرده خواهد آمد   
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 و اما برکاتِ انجام امر به معروف و نهی از منکر،

 چه فوایدی برای ما در دنیا و آخرت داره:
 

 *اولین و ساده ترینش این هست که ما واجبمون رو انجام دادیم!

 دیگه اون دنیا کسی نمی تونه جلوی ما رو بگیره بگه شما این گناه رو دیدید چرا تذکر ندادی؟

 رفع تکلیف حداقلی اَزَمون شده!

 در گناه دیگران شریک نیستیم!

آش نخورده و دهن سوخته نیستیم!   

 

 *ثواب بسیار زیاد داره امر به معروف و نهی از منکر عزیزان

 در نهج البلاغه بخوانید امیرالمومنین می فرماید:
 

  تمام اعمال خوب رو در یک طرف ترازو فرض کن بگذارید، تمام اعمال خوب!

در یک کفه ی دیگر ترازو امر به معروف و نهی از منکر بگذرید   

الله سَبیِلِ فِی الْجِهَادُ وَ کُلُّهَا الْبِرِّ أَعْمَالُ ماَ وَ  

جهادی که بسیار اَجر زیادی داره ،حتی جهاد در راه خدا رو هم بذارید تو این کَفه ی ترازو  

و آیندگان،همه ی اعمال خوب جِن و اِنس، اعمال خوب گذشتگان   

همه ی اعمال حَسَنه رو بذار  اعمال خوب از مستحبات و واجبات، اِطلاق داره   کُلُّهَا الْبِرِّ أَعْمَالُ ماَ وَ

 تو یه کَفه ترازو 
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اینم بذار تو یه کفه ی ترازو،  الْمُنْکَرِ عَنْ النَّهْیِ وَ بِالمَْعْروُفِ الْأَمْرِ عِنْدَ  

مقایسه نیست! کدوم بیشتره؟ می فرماید: هیچ نیست این هاثواب و اَجرش اصلاً قابل   

لُجِّیٍّ در یک دریای عمیق! بَحْرٍ فِی مگر مثل یک قطره آبِ دهان  کَنَفْثَةٍ إلِاَّ  
 

 چقدر جامعه رو اِصلاح می کنه؛

چقدر اَجر و ثواب و مُزدش نسبت به بقیه ی واجبات و مستحبات بیشتر هست!    

چنُین ثوابی رو کی از دست میده؟ کدوم آدم عاقلی؟یک چُنین اَجری، یک   

:فایده ی دیگر امر به معروف و نهی از منکر این هست که  

 * نُصرتِ خدا رو جلب می کنه

اللّهُ اَعَزَّهُ هُما نَصَرَ و مَنْ  عرض کردیم،

 هر کی میخواد خدا در زندگی یاورش باشه، خدا پشتیبانش باشه، خدا او رو نُصرت کُنه،

دائماً امر به معروف و نهی از منکر رو وقتی واجب میشه انجام بده   
 

 یه چیزی اینجا یواشکی خدمتتون بگم، مهمترین نُصرتِ خدا امروز به مسلمین چیه؟

 آیا نُصرتی مهم تر از ظهورِ امام زمان داریم که منتظر او باشیم و او منتظر ما باشه؟

اللهَ تَنصُروُا اِن خدا شرط داره، شرطش اینه که ابتدا مانُصرتِ  ظهور امام زمان هم شرط داره!  

اگر امر به معروف و نهی از منکر کردیم، انتظارِ ظهور حضرت ولی عصر، انتظارِ بجاییست! باشیم   

اللّهُ خَذَلَهُ خَذَلَهُما مَنْ  اگر امر به معروف و نهی از منکر نکردیم؛

انجام امر به معروف و نهی از منکر، تعجیل ظهور پس حواسمون باشه یکی از مهمترین برکات 

 حضرت ولی عصر است
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  فایده ی دیگری که داره:

 * امر به معروف مرگ رو شیرین می کُنه عزیزان
 

 تعارف نداریم، مرگ یه پدیده ایه که بالاخره دیر یا زود باید باهاش مواجه بشیم

!العَسَلاما چی میشه که مرگ برای بعضیا میشه اَحلی مِنَ   

  !اونا آخرتشونو آباد کردن، دنیا هم براشون تنگ شده، سِجنُ المومن شده 

 دنیا سِجنُ المومن، زندان مومن است

 

 چی باعث میشه دنیا برای ما تنگ و سخت بشه؟ 

!اینکه هر جا گناه ببینیم بخوایم عکس العمل نشون بدیم، بخوایم تذکر بدیم  

البته با زبانِ خوش، با شرایط و مراحلی که گفتیم   

!ای بابا اینجا هم باید تذکر بدیم  

!اَی بابا اینجا هم که گناه هست  

!اینجا هم باید موضع گیری کنیم  

!اینجا هم باید یه عکس العملی نشون بدیم  

 

 دنیا رفته رفته یه خورده برای ما حالت تنگی و سِجن و زندان پیدا میکنه، 

 آخرتمون هم همینطور داره آباد میشه
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 *بهترین باقیات و صالحات امر به معروف و نهی از منکره
 

سال تو قبر خوابیدیم، 021بعدِ   

همینطور دیگران دارن کار خوب انجام میدن، برا ما هم نوشته میشه   

تذکر به او دادیم! 0111اونایی که ما امر به معروفشون کردیم، وَلُو یک تذکر از    

نهی ای که بهش کردن، یکی شما گفته بودین!  01111یک نهی از   

  ،در موقعیت گناه قرار گرفته ولی گناه انجام نمیده ،حالا اون گناها رو ترک کرده

 ثوابشو برای ما می نویسن

 

آخرت رو آباد می کُنه؛لذا امر به معروف   

!نیارم در تنگنا قرار میده، دنیا رو برای ما تنگ میگیرهدُ   

 

 مرگ میشه چی؟

اَحلی مِنَ العَسل و با خیال راحت می تونیم از این زندان به اون باغستان و سرای جاویدان بریم   
 

!امر به معروف، مبارزه با نفسه! ریاضتِ شرعیه اس  

وِرد و ذکر و این چیزا می گردناونایی که دنبال ریاضت و   

 

 اجازه بدید من بگم این کلام استاد بزرگوار حضرت آیت الله جاودان رو

 البته حقیر در اون جلسه حاضر نبودم ایشون فرمودن، البته نقل قَریب به تَواتُر است از ایشون،
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می فرمایند که:   

 اگر یک سالِک، یک عابد، یک مُرتاض

تَهَجُّد ها و دعاها و ثناها و نماز شب ها؛ که رِیاضت های آنچنانی می کِشه،   

  اگر این آدم یک طریق الی الله رو بخواد طیِ مثلاً  01، 01 سال طی کُنه؛ 

 همین انسان اگر آمر به معروف و ناهی از منکر به معنای حقیقی کلمه باشه، 

 همون راه رو 3، 0، 0 ساله طی خواهد کرد، همون مسیر رو، همون سلوک رو.

 

 البته این نقل به مضمون و معنا بود از کلام ایشون

 

امر به معروف یک ریاضتِ شرعیه و یک مبارزه با نفسیست که***  

***تقوا رو در انسان بسیار بسیار افزایش میده   

 

 * امر به معروف باعث میشه اعتماد به نفس شما زیاد بشه

 دیدید بعضیا اعتماد به نفس ندارن، در واقع خودباخته هستند،

.وقتی شما به کسی تذکر می دید این کم کم اعتماد به نفس شما رو بالا می بره   

 

مر می کنید، به اون نهی می کنید،به اون یکی تذکر میدید، به این اَ  

این روحیه ی سلحشوری و اعتماد به نفس رو در شما بالا می بره؛ *   

!وجدانِ شما رو هم آرام می کُنه*  
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 بعضی وقتا دیدید یک تذکری نمیدی و رَد میشی، هِی حِرص میخوری، هیِ ناراحتی،

چرا نگفتم، اِی وای، خدا... این وُجدانت درد می گیره به قول خودمون؛   
 

ولی وقتی تذکر بدی، وقتی نجات بدی اون شخص رو،   

وقتی در واقع ایفای نقش کنی در راستای نجاتِ او؛    

 حالا یا او میگه به تو چه یا میگه چشم! 

 ولی شما نقشت رو در نجاتِ او ایفا کردی،آرامش وجدان میده به شما

 

 *امر به معروف باعث میشه احساس مسئولیت در افراد بِره بالا

 اونایی که بچه هاشون احساس مسئولیت ندارن

از من زیاد می پرسن بعضی وقتا   

 میگن آقا چیکار کنیم بچََّم بی مسئولیته، بَچَّم نه نسبت به کار خونش، نه درسش، نه کمک به دیگران

  !!!هیچ مسئولیتی نداره 

 * امر به معروف و نهی از منکر به بچه ها یاد بدید، احساس مسئولیت دَرِشون تقویت میشه
 

ما در ثواب اعمال دیگران شریک بشیم* امر به معروف باعث میشه   
 

 * ما با امر به معروف و نهی از منکر، لبخند رضایت به لب امام زمان می نِشونیم

 راه حضرت زهرا سلام الله علیها رو می ریم

 در واقع با امر به معروف و نهی از منکر امام حسین علیه السلام رو یاری می کنیم

با امر به معروف و نهی از منکر است حارَبَکُم  لمَِنْ حَربٌ وَ سالمََکُمْ لِمَنْ سِلْمٌ اِنی 



21 
 

 * امر به معروف ما رو به مقام خلیفه اللهی می رسونه عزیزان

 رسول خدا فرمود:

کِتابِهِ خَلِیفَهُ وَ اللهِ رَسُولِ خَلِیفَهُ وَ اَرْضِهِ فِی اللهِ خَلِیفَهُ فَهُوَ الْمُنْکَرِ عَنِ نَهى وَ بِالْمَعْروُفِ اَمَرَ مَنْ  

 مقام خلیفه اللهی کم مقامیست؟؟؟

با امر به معروف بهش برسیم   
 

 

 *اطاعت از مقام معظم رهبری، اطاعت از ولی فقیه، پاسداری از خون شهدا

 چیکار کنیم خون شهدا پایمال نشه؟

 چیکار کنیم حرف رهبری رو زمین نمونه؟

،شهدا، امام راحل، این درخت انقلاب که شما کاشتیدامر به معروف و نهی از منکر یعنی   

ما از این داریم صیانت می کنیم و پاسداری می کنیم   
 

 

 * امر به معروف باعث میشه ارزش ها، ارزش بماند و جای معروف و منکر عوض نشه!

 

 * امر به معروف مثل روزه اِخلاص ما رو افزایش میده

،به معروف و نهی از منکر کنیدچون شما یه جایی که می خواید امر   

خیلی وقتا کسی شاهد نیست ببینه شما تذکر میدی یا نمیدی!    

 بحثِ روزه در تقویت اخِلاص و تقوا همینه دیگه!

 امر به معروف اخلاص انسان رو بسیار تقویت می کنه
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 *اونایی که نگران فرزندانشون هستن، نگران نسل بعدشون هستن

مرحوم آیت الله العظمی حاج آقا مجتبی تهرانی رو رحمه الله علیهخدا رحمت کنه استاد    

  ایشون می فرمودند: 

 اگر امر به معروف و نهی از منکر قدیمیا نبود،

!اسلام شاید به دستِ ما نمی رسیدا   

معلوم نبود ما الآن مسلمون باشیم یا نه!    

 چرا ما الآن مسلمونیم؟ 

منکرمون کردن چون قبلی ها امر به معروف و نهی از  

 

 چرا نسل بعد خدایی نکرده ممکنه از اسلام فاصله بگیره و شاید داره می گیره! 

 چون این نسل حاضرِ ما امر به معروف و نهی از منکرو خیلی انجام نمیده

 

*لذا اگر بچه هاتونو دوست دارید، اگر میخواین تو محیط سالم رشد کنن و خودشون 

 سالم بمونن، امر به معروف و نهی از منکر کنیم

اینم جزو برکاتش هست   

 

 و در نهایت به کلام استاد شهید مرتضی مطهری رحمه الله علیه مُتِمَسِّک بشیم 

 که ایشون در برکات امر به معروف می فرمایند:
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 امر به معروف و نهی از منکر علت مُبقِیِّه ی اسلام و نظام اسلامیست

 

مقام معظم رهبری:یعنی به تعبیر   

 شرط قوام حاکمیت اَخیار، 

 شرط اینکه نظام جمهوری اسلامی بماند،

،شرط اینکه اسلام برقرار بماند و حکومتش برقرار بماند   

امر به معروف و نهی از منکر است   

 

 

 پروردگارا همه ی ما رو عامل به امر به معروف و نهی از منکر 

قرار بدهو اِحیاگر این دو واجب فراموش شده   

به برکت صلوات بر محمّد و آل محمّد   

 

 رگرفته از بیانات استاد علی تقوی )مدرس برجسته حوزه و دانشگاه(ب

 کاری از مرکز تخصصی آموزش و احیای واجب فراموش شده
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